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Press release      18/05/2022 

 

EEX Japanese Power market reports sustainable 

organic growth 2 years after launch 

Today marks the second anniversary of EEX’s product launch for the Japanese Power 

Derivatives market. Since launch in May 2020, EEX’s Japan Power product suite, which 

includes power futures for the regions Tokyo and Kansai, is now firmly established as the 

benchmark contract in Japanese power trading, backed by the continuous support from the 

local trading community and international market participants. 

 

Since launch on 18 May 2020, a total of 8.8 TWh was traded in EEX Japanese Power 

Futures until end of April with EEX holding a market share of 87% in cleared power 

derivatives volume in its first full year of trading (2021). In the first months of 2022, EEX 

confirmed this leading position: While the monthy-average-volume amounted to 280 GWh in 

the first year (May’20 – Apr’21), the monthly-average-volume increased to 455 GWh in the 

second year (May’21 – Apr’22). 

 

Steffen Koehler, COO of EEX, comments on the second EEX Japan anniversary: "While the 

first year was all about building the market together with our clients, we’ve now entered a 

phase of sustainable growth. It’s very encouraging to see that more and more players from 

the Japanese utility sector increasingly use our products which clearly benefits market 

liquidity in this still young market. This success is due to the efforts of all partners and 

stakeholders involved who work with us on the common goal of establishing a well-

functioning market, supporting market participants to mititate and hedge their risk for 
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Japanese power. I would like to thank all our partners and clients – EEX is looking forward to 

the next level of market development together with you.” 

 

Today, 40 companies from Japan and around the world are actively trading the EEX Japan 

Power Futures contracts which is double the number of participants compared to May 2021. 

In particular, the number of domestic utility players increased significantly, with major 

Japanese players, such as JERA, Marubeni Power or Hokkaido Electric joining the EEX 

market in spring 2022. This significant increase in active participants and the large 

diversification of trading companies (domestic vs international, physical vs. financial, 

generation vs. retail) are the foundation for further growth of the EEX Japanese Power 

Futures in the months and years ahead. 

 

Japan is the first Asian market area on the EEX Power Derivatives platform which comprises 

20 market areas in Europe. With its trading venues for power, EPEX SPOT for short-term 

contracts, EEX for derivatives trading in Europe and Japan and Nodal Exchange for US 

power derivatives, EEX Group is the number one exchange group in power trading 

worldwide with 7,406 TWh traded in 2021. 

 

The European Energy Exchange (EEX) is the leading energy exchange which builds 

secure, successful and sustainable commodity markets worldwide – together with its 

customers. As part of EEX Group, a group of companies serving international commodity 

markets, it offers contracts on Power, Natural Gas and Emission Allowances as well as 

Freight and Agricultural Products. EEX also provides registry services as well as auctions for 

Guarantees of Origin, on behalf of the French State. More information: www.eex.com  
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プレスリリース      2022年 5月 18日 

 

EEX日本電力先物、持続的かつ自律的成長で 2周年を迎える 

本日で、EEX は日本電力デリバティブ市場向けのサービス開始から 2 周年を迎えます。 2020 年 5 月のサービス

開始以来、東京と関西地区の電力先物からなる EEX の日本電力商品は、国内外の参加者の継続的な支援に

より、日本における電力取引のベンチマークとして確固たる地位を築くことができました。 

 

2020年 5月 18日のサービス開始から通算で 8.8 TWh もの日本電力先物が弊所で取引されております。最初

の通年となる 2021年には、日本電力先物市場全体（清算先物ベース）で 87％の市場シェアを達成し、今年に

入ってからも主導的地位を維持継続しております。 サービス開始 1 年目（20 年 5 月〜21 年 4 月）の月間平

均取引量は 280GWh でしたが、2年目（21年 5月〜22年 4月）には 455GWh にまで増加しました。 

 

弊所の最高執行責任者であるステファン・クーラーは、EEX 日本電力先物が 2 周年を迎えるに当たり、次のようにコ

メントしています。 「お客様と一緒にマーケットを作っていくことが全てだった最初の 1 年以降、私たちは持続的な成

長フェーズに入ることができました。特に、日本の発電分野からの参加者が続々と増えていることは、この若いマーケッ

トが必要としている流動性の増大につながる点で頼もしく感じています。この成功は、ひとえに、健全なマーケットを作

り、日本の電力市場における取引参加者のリスクヘッジを支援するという共通の目標のもとに、ご協力いただいたパー

トナー及び関係者の皆さまの努力の賜物です。全てのパートナーとお客さまに感謝申し上げるとともに、皆さまと一緒

にさらにマーケットを発展させていけることを楽しみにしています。」 
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現在、昨年 5 月時点から倍増した国内外 40 社超の取引参加者の皆さまに EEX 日本電力先物を積極的に活

用していただいております。特に、発電分野からの参加者が顕著に増えており、今春には、JERA、丸紅新電力、北

海道電力などの大手国内事業者を新たに迎えることができました。活発にお取引いただく取引参加者の大幅な増

加と、トレーディング事業者における多様性の拡大（国内・国外、現物・金融、発電・小売）を基盤として、EEX

日本電力先物は今後もさらなる成長を続けてまいります。 

 

欧州の 20 カ国・地域で電力デリバティブ市場を運営する EEXにとって日本はアジア地域での最初の市場

となります。EPEX スポットが運営する短期電力市場、EEX が運営する欧州及び日本電力先物市場、ノ

ーダル取引所が運営する米国電力先物市場と EEX グループは電力取引において世界一の取引所グル

ープであり 2021年の電力取引量は 7,406TWh に達しました。 

 

欧州エネルギー取引所（EEX）は、エネルギーおよびその関連商品をお客様に安全してお取引いただける流動性

と透明性を兼ね備えた市場を開発、運営、接続するヨーロッパ有数のエネルギー取引所です。 EEX は、国際商品

市場にサービスを提供する企業グループである EEX グループの一部として、電力、天然ガス、排出枠、フレイトおよび

農産物に関する商品を提供しています。 また、EEXはフランス政府に代わって、レジストリサービスと原産地証明のオ

ークションを運営しています。（公式ウェブサイト：www.eex.com） 

 

 

 

お問い合わせは以下まで： 

EEX 広報部 

T +49 341 2156-216（ドイツ） 

presse@eex.com 

about:blank
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Pressemitteilung                                  18.05.2022 
 
 
EEX-Strom-Terminmarkt für Japan verzeichnet zwei 

Jahre nach Start nachhaltiges Wachstum 

Heute jährt sich der Produktstart der EEX für den japanischen Strom-Terminmarkt zum 

zweiten Mal. Seit dem Start im Mai 2020 hat sich die Produktpalette der EEX für japanischen 

Strom, die das Clearing für Stromfutures für die Regionen Tokio und Kansai umfasst, als 

Benchmark im japanischen Stromterminhandel etabliert, unterstützt durch den Support der 

lokalen Handelsgemeinschaft und der internationalen Marktteilnehmer. 

 

Seit dem Start am 18. Mai 2020 wurden bis Ende April 2022 insgesamt 8,8 TWh in den 

japanischen Strom-Futures der EEX gehandelt. Im ersten vollen Handelsjahr (2021) hielt die 

EEX einen Marktanteil von 87% am geclearten Stromterminvolumen. In den ersten Monaten 

des Jahres 2022 bestätigte die EEX diese führende Position: Während das monatliche 

Durchschnittsvolumen im ersten Jahr (Mai 20 – April 21) 280 GWh betrug, stieg dieses im 

zweiten Jahr (Mai 21 – April 22) auf 455 GWh. 

 

Steffen Köhler, COO der EEX, kommentiert: „Während es im ersten Jahr darum ging, den 

Markt gemeinsam mit unseren Kunden aufzubauen, befinden wir uns nun in einer Phase des 

nachhaltigen Wachstums. Es ist sehr ermutigend zu sehen, dass immer mehr Akteure aus 

dem japanischen Versorgungssektor unsere Produkte nutzen, was der Liquidität in diesem 

noch jungen Markt deutlich zugute kommt. Dieser Erfolg ist den Anstrengungen aller 

beteiligten Partner und Interessengruppen zu verdanken, die mit uns an dem gemeinsamen 

Ziel arbeiten, einen effizienten Markt zu schaffen, der die Marktteilnehmer dabei unterstützt, 

ihre Risiken im japanischen Strommarkt zu mindern und abzusichern. Ich möchte mich bei 
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allen unseren Partnern und Kunden bedanken und freue mich auf die nächste Stufe der 

Marktentwicklung gemeinsam mit ihnen.” 

 

Heute handeln 40 Unternehmen aus Japan und weltweit die EEX Japan Power Futures-

Kontrakte, damit hat sich die Teilnehmerzahl im Vergleich zum Mai 2021 verdoppelt. 

Insbesondere die Zahl der einheimischen Energieversorger ist deutlich gestiegen. So hat die 

EEX im Frühjahr 2022 weitere japanische Unternehmen wie JERA, Marubeni Power oder 

Hokkaido Electric als Teilnehmer gewinnen können. Dieser signifikante Anstieg der aktiven 

Teilnehmer und die große Diversifizierung der Handelsunternehmen (inländisch vs. 

international, physisch vs. finanziell, Erzeugung vs. Handel) bilden die Grundlage für weiteres 

Wachstum im japanischen Strommarkt der EEX in den kommenden Monaten und Jahren. 

 

Japan ist der erste asiatische Markt auf der EEX-Plattform für Stromderivate, die 

20 Marktgebiete in Europa umfasst. Mit ihren Handelsplätzen für Strom an der EPEX SPOT 

für kurzfristige Kontrakte, der EEX für den Terminhandel in Europa und Japan und der Nodal 

Exchange für US-Stromderivate, ist die EEX Group mit gehandelten 7.406 TWh im Jahr 2021 

die Nummer eins im weltweiten Stromhandel. 

 

Die European Energy Exchange (EEX) ist die führende Energiebörse, die weltweit sichere, 

liquide und transparente Märkte für Energie- und Rohstoffprodukte entwickelt, betreibt und 

vernetzt. Als Teil der EEX Group, einer auf internationale Commodity-Märkte spezialisierten 

Unternehmensgruppe, bietet die EEX Kontrakte auf Strom, Erdgas und 

Emissionsberechtigungen sowie Fracht- und Agrarprodukte an. Zusätzlich stellt die EEX 

Registerdienstleistungen zur Verfügung und führt Auktionen für Herkunftsnachweise im 

Auftrag des französischen Staates durch. https://www.eex.com/de/ 
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